



Franciscans International

A voice at the United Nations

**9th session of the open-ended intergovernmental working group on
transnational corporations and other business enterprises with respect to human rights**

Opening Statement

24 October 2023

• • •

This statement is on behalf of Franciscans International. We are part of and support the Treaty Alliance, ESCR-Net, and Feminists for a Binding Treaty.

I have come here today from Mozambique, where I work in camps for internally displaced persons. These individuals have been displaced as a result of conflict and security issues – that, in the province of Cabo Delgado, are tied to extractive industries such as gas and rubies. The exploration for and exploitation of natural resources, including by transnational corporations, has led to forced evictions, food insecurity, and the destruction of livelihoods, amongst many other human rights violations- including those inextricably tied to environmental degradation. We note that while hosting these large-scale greenhouse gas emitting projects, Mozambique already suffers disproportionately from the climate crisis.

Our experience is one of countless others that illustrate the urgent need for a binding treaty to regulate transnational corporations.

Mr. Chairperson,

While we understand the need to find language that is consensual so that more States actively support and engage in the process, we are extremely concerned that important elements have been removed from the 4th revised draft. While our colleagues in civil society have highlighted some of these, especially important to the context that I am coming from, we reiterate the need for the LBI to have strong language on the environment as well as on conflict. We will raise these concerns in relevant articles during the week.

More generally, we regret that the process to produce this 4th draft has not been transparent, nor does the text reflect the primary concerns of communities. We hope that in moving forward a more inclusive and transparent approach is taken.

**gème session du groupe de travail intergouvernemental à composition non limitée sur
les sociétés transnationales et autres entreprises et les droits de l'homme**

Déclaration d'ouverture

24 octobre 2024

• • •

Cette déclaration est faite au nom de Franciscans International. Nous faisons partie et soutenons l'Alliance pour un traité, ESCR-Net et Feminists for a Binding Treaty.

Je suis venue ici aujourd'hui du Mozambique, où je travaille dans des camps de personnes déplacées à l'intérieur du pays. Ces personnes ont été déplacées en raison de conflits et de problèmes de sécurité qui, dans la province de Cabo Delgado, sont liés aux industries extractives telles que le gaz et le rubis. L'exploration et l'exploitation des ressources naturelles, y compris par les sociétés transnationales, ont entraîné des expulsions forcées, de l'insécurité alimentaire et la destruction des moyens de subsistance, ainsi que de nombreuses dégradations de l'environnement. Ces projets émettant des gaz à effet de serre, s'inscrivent dans un contexte où le pays souffre déjà fortement de la crise climatique.

Notre expérience est l'une des innombrables qui illustrent le besoin urgent d'un traité contraignant pour régler les sociétés transnationales.

Monsieur le Président,

Nous sommes extrêmement préoccupés par le fait que des éléments importants ont été supprimés du quatrième projet révisé. Nous réitérons la nécessité pour que l'instrument ait un langage fort relativement à l'environnement ainsi que sur les situations de conflits.

Plus généralement, nous regrettons que le processus d'élaboration de ce quatrième projet n'ait pas été transparent et que le texte ne reflète pas les principales préoccupations des communautés. Nous espérons qu'une approche plus transparente sera adoptée pour aller de l'avant.